
國立臺灣大學碩、博士班研究生更換論文指導教授文件
National Taiwan University Master’s and Doctoral Student Change of Advisor Document
一、研究生聲明書
1. Student Declaration
__________________________研究所 學生____________(學號______________)
I, ___________, a student of ___________Department, with the student ID_____________,
本人因故更換論文指導教授(原指導教授：____________)，依據本校「論文指導教授與研究生互動準則」，特聲明「在未得原指導教授之書面同意時，不以與原指導教授指導之研究計畫成果當作學位論文之主體」。
hereby declare that I am changing my advisor (name of original advisor:___________) for valid reasons. According to the National Taiwan University’s “Guidelines for Interaction between Advisors and Graduate Students,” I solemnly declare that “I will not use research project results under the guidance of the original advisor as the main body of my thesis without obtaining the original advisor’s written consent.”
聲明人(親簽)：_______________ 日期：   年   月   日
Declarant’s Signature: ___________________ Date:         (MM/DD/YYYY) to          (MM/DD/YYYY) 
註：更換指導教授之研究生舉辦學位論文口試十日前應將一份論文稿與此聲明書影本，以親自送交、系所轉交或郵寄雙掛號方式，送原指導教授簽收。如發生對此聲明書相關之爭議，原指導教授應於口試五日前向系所提出異議申請，提出申請後，口試暫停；由系所會議於一個月內決議之。
研究生未依校方規定逕自更換指導教授時，其學位考試成績不予承認。
Note:
For students changing their advisor, a copy of this declaration, along with a draft of the thesis, should be submitted to the original advisor personally, through the department, or by registered mail with confirmation, at least ten days before the thesis defense. In case of disputes related to this declaration, the original advisor should raise objections with the department at least five days before the defense date. Upon receiving such objections, the defense will be temporarily suspended, and the department will make a decision within one month.
If a graduate student changes their advisor without following university regulations, their thesis/dissertation examination results will not be recognized.
二、原指導教授與研究生協議書
2. Original Advisor and Graduate Student Agreement
_______________教授(甲方)與研究生_______________(乙方)
Professor__________________ (Party A), hereinafter referred to as the “Advisor,” and Graduate Student _______________ (Party B), hereinafter referred to as the “Student,”
茲同意甲方在擔任乙方指導教授期間，針對雙方研究計畫成果發表權，同意以下協議事項，本協議自雙方簽名後即日生效。
agree to the following terms regarding the publication rights of their research project results during the Advisor’s tenure as the Student’s thesis advisor. This agreement shall take effect immediately upon the signing of both parties.
□雙方可共同發表原研究計畫成果
□ Both parties may jointly publish the original research project results.
□原研究計畫成果發表權為甲方一人所有
□ The publication rights to the original research project results belong solely to Party A.
□原研究計畫成果發表權為乙方一人所有
□ The publication rights to the original research project results belong solely to Party B.

甲方(原指導教授)：_______________ 日期：   年   月   日

Party A (Original Advisor): ___________Date:           (MM/DD/YYYY)

乙方(研究生)：
_______________ 日期：   年   月   日

Party B (Graduate Student):
__________ Date:           (MM/DD/YYYY)
三、新的指導教授之書面同意書(研究生如有兩位以上之指導教授，僅欲中止與其中一位教授之指導關係時，此項無需簽核)
3. Written Consent from the New Advisor (This section is not required if the student has more than two advisors and wishes to terminate the relationship with only one of them)
茲同意擔任研究生_______________之學位論文指導教授，並自本文件經系、所、學位學程備查之日起十日後生效。
I hereby agree to serve as the advisor for Graduate Student: ________________, and this agreement shall take effect ten days after the date of filing with the department, institute, or degree program.

同意人(新指導教授)：_____________ 日期：   年   月   日
Consenting Party (New Advisor): __________________Date:         (MM/DD/YYY)
系、所、學位學程主管：_____________ 日期：   年   月   日
Department, Institute, or Degree Program Head: ___________Date:            (MM/DD/YYYY)
本文件需正本三份，一份留系所辦公室備查，一份送原指導教授，一份由研究生自行保留。
This document should be executed in triplicate: one copy for the department’s office, one copy to be sent to the original advisor, and one copy to be retained by the graduate student.
本文件系範例，於未違反校方法規下，各單位得卓情修改使用。
 This document serves as an example and can be modified by individual units as long as it does not violate university regulations.

